
 
NUMER 63, 15.11.2020, XXXIII Niedziela Zwykła   

LITURGIA  (Prz 31,10–13.19–20.30–31); (Ps 128,1–2.3.4–5); (1 Tes 

5,1–6); Aklamacja (J 15,4.5b); (Mt 25,14-30); 

W dzisiejszej Ewangelii czytamy o Panu, sługach i danych im talentach. 

Pan, wyjeżdżając, powierza swoim 

sługom talenty – jednemu pięć, drugiemu 

dwa, a trzeciemu jeden. Oczekuje, że po 

swoim powrocie otrzyma od nich więcej, 

niż im zostawił. Tylko dwaj słudzy 

spełnili jednak Jego wolę. Trzeci zakopał 

swój talent w ziemi, czym naraził się na 

gniew swojego Pana. Panem z dzisiejszej 

przypowieści jest Bóg, a my jego 

sługami. Każdego z nas obdarowuje 

swoimi darami – łaską, talentami, 

zdrowiem, spotkaniem z drugim 

człowiekiem, długim ziemskim życiem. 

Nie rozdaje po równo, ale zgodnie ze zdolnościami. Oczekuje, że z 

darów tych zrobimy dobry użytek – rozwiniemy swoje talenty, służąc 

Bogu i innym ludziom; spożytkujemy dany nam czas do czynienia 

dobrych uczynków; wszystko, co dostaliśmy, wykorzystamy do 

budowania Królestwa Bożego. Jeżeli tak uczynimy, spotka nas nagroda 

i usłyszymy: „wejdź do radości twego pana!”. Tych natomiast, którzy z 

darów Boga nie skorzystali, którzy z premedytacją nie chcieli dać Mu 

nic z siebie, spotka zasłużona kara i potępienie. Pamiętajmy, że każdego 

z nas Bóg rozliczy z naszego życia. Obyśmy okazali się być sługami 

dobrymi i wiernymi. 

  ks. Łukasz Heliniak, wikariusz  

http://mateusz.pl/czytania/2020/20201115.html#czytania
http://mateusz.pl/czytania/2020/20201115.html#czytania
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  Drodzy Czytelnicy! 
    

Od kilku dni za oknem jesienna plucha. 

Często idziemy do pracy, gdy jeszcze jest ciemno i 

wracamy z niej, gdy znów ziemię spowijają mrok. 

A wszystkiemu towarzyszy gęsta mgła. 

Wielokrotnie w ostatnich dniach słyszałam – „mam 

jesienną depresję. Nic mi się nie chce, nawet 

modlitwa mi nie idzie”. Jeśli to naprawdę depresja 

nie czekaj i nie wstydź się skorzystać z pomocy 

specjalisty. Tutaj nie pomoże spacer czy czekolada. Jeśli to jednak tylko 

jesienne smutki, złap dobrą książkę, wyjmij zakurzone planszówki i z 

kubkiem kakao siądź pod kocem.  

  Nie idzie Ci modlitwa? Nie masz poczucia obecności? Zdarza 

się. Jak powiedział ostatnio papież Franciszek: „Ale musimy iść 

naprzód, z tym znojem chwil niedobrych, chwil, kiedy nic nie 

odczuwamy.” Być może jednak towarzyszący Ci lęk o utratę wiary i 

dobrej relacji z Bogiem jest pierwszym etapem nocy ciemnej. Brzmi 

niepokojąco? Na pewno, ale pamiętaj, że wielu świętych doświadczyło 

nocy wiary i milczenia Boga, kiedy pukamy, a Bóg nie odpowiada. Co 

ich wyróżnia? Byli wytrwali i pamiętali, że w ciemnych nocach wiary 

jest przy nich Jezus.   

Czym jest ta tajemnicza ciemna noc wiary? Dotyka ona osób, 

które poświęciły wszystko i zdecydowały się na całkowite nawrócenie. 

W pierwszych chwilach doznawały wielu duchowych przyjemności i 

sądziły, że będzie ich coraz więcej. W pewnym momencie światło 

jednak zgasło i pozostał pusty mrok. I choć pozornie może przerastać 

nasze siły, to jednak noc ciemna jest granicą oddzielającą płytką, 

tradycyjną duchowość od świetlistego poranka głębokiej i ukorzenionej 

wiary.  

  Święty Jan od Krzyża wskazuje trzy znaki towarzyszące temu 

etapowi „mistycznego wtajemniczenia”. Religijna oschłość  - jeszcze 

chwilę temu modlitwa była fascynującym doświadczeniem, teraz 

przynosi jedynie frustrację? Mogłeś góry przenosić po niesamowitej 

adoracji na Spotkaniu Młodych? Nawracać sąsiadów po wspaniałych 

rekolekcjach? Aż tu nagle… krótkie Ojcze nasz… to wysiłek godny 

maratończyka? Być może to pierwszy etap nocy ciemnej. Czy 
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dodatkowo  nic nie cieszy? Duchowość przestała fascynować, ale nic 

innego się nie zaczęło. Oschłość nie wynika jednak z grzechu 

zaniedbania, bo nie znajdujesz radości w uciechach tego świata. Ciągły 

brak zadowolenia mógłby oznaczać także początek depresji, jednak 

pojawia się trzeci znak - tęsknota za Bogiem.  

 Ciemności, które nas otaczają nie świadczą o oddalaniu się 

Boga. W takich właśnie momentach Bóg z miłością działa w duszy, 

oczyszczając ją i wspomagając w procesie głębszego poznawania swej 

boskiej Istoty. Bo tak naprawdę noc ciemna nie jest spowodowana 

opuszczeniem przez Dobrego Ojca, ale Jego nadmierną bliskością. To 

ona oślepia tym bardziej, im bliżej On podchodzi.  

Ciemna noc wiary to swoiste preludium przed ciemną nocą 

ducha. Przed poczuciem bezsensowności naszych działań, naszej wiary. 

Święty Jan od Krzyża porównuje ją nawet do czyśćca na ziemi. Ale 

jeżeli przejdziemy go tutaj, to po śmierci czeka nas już tylko niebo. A w 

życiu doczesnym – możliwie największe zjednoczenie z Bogiem. 

Ciemna noc oczyszcza nasze postrzeganie Boga. Pozwala uświadomić 

sobie, że Jego rolą nie jest spełnianie życzeń. Pozwala zrozumieć, że 

coś, co na początku wydaje nam się końcem świata, jest najlepszym 

rozwiązaniem. I wreszcie pozwala wypowiadać z całą stanowczością 

oraz pewnością: Jezu, ufam Tobie…  

W ciemności łatwiej dostrzec Światłość. W ciemności, która jest 

trudnym doświadczeniem, doskonale widać jasne znaki Bożej miłości.  

 

Redaktor naczelny Małgorzata Sztolf  

 

Czasami odnoszę wrażenie, że uwolnienie się od echa 

cudzołóstwa jest jednym z większych wyzwań współczesności. 

Wszystkie te zjawiska zalewają nas dosłownie wszędzie: w prasie, w 

telewizji, w Internecie, reklamach oraz na ulicy. Nawet gwarancją 

sukcesu filmu stały się „sceny łóżkowe” i obsceniczne żarciki.  

Szóste przykazanie w pierwszej chwili kojarzy się z 

zachowaniem czystości przedmałżeńskiej i wierności już po ślubie. 



4 
 

Oczywiście jest to bardzo ważny aspekt, w końcu dotyczy największej 

części naszego społeczeństwa. Zachowanie tych dwóch zasad jest 

wyrazem głębokiego szacunku i wzajemnej troski między partnerami. 

Ludzie często nie rozumieją, jakie konsekwencje może nieść zdrada, a 

także, że przekroczenie pewnych granic potrafi bardzo mocno zranić 

czy nawet uzależnić kogoś od siebie. W przypadku związku, grzechem 

tym staje się także 

emocjonalna oschłość, 

wycofanie uczuciowości i 

uwagi czy odbieranie chwil, 

dzięki którym małżeństwo 

naprawdę żyje. 

Do grupy grzechów 

cudzołóstwa należą także 

lubieżność, sprośność. Co ciekawe bardzo często my sami dajemy na to 

innym przyzwolenie. Zastanówmy się, ile razy ktoś w naszym 

towarzystwie opowiadał sprośne żarty? Ile razy my sami włączaliśmy 

się w tę “zabawę”. Często pozwalamy sobie na to, bo nie chcemy być 

odebrani jako sztywniacy i maruderzy. A może właśnie powinniśmy 

być tymi, którzy potrafią powiedzieć - nie! Może wypadało by nam się 

zastanowić czego w ten sposób uczymy nasze dzieci i na kogo one 

wyrosną. Przecież w ten sposób pokazujemy, że szacunek do innych i 

do siebie, to coś zbędnego i przereklamowanego. Cudzołóstwo możemy 

dokonać także poprzez strój podkreślający seksualność lub nadmiernie 

eksponujący naszą nagość. W połączeniu z wyzywającym czy 

uwodzącym sposobem zachowania możemy stawać się powodem 

czyjegoś grzechu. Mężczyzn to też może dotyczyć, choć faktycznie tutaj 

kobiety wiodą prym. Z tego wszystkiego grzechem, który trawi ludzkie 

serca w jeden z najpodlejszych sposobów jest pornografia. Dlaczego? 

Ponieważ uprzedmiotowia człowieka, spycha go do rangi przedmiotu 

zaspokajającego pożądanie czy też budzi nienawiść do samego siebie. 

Przerażającym staje się fakt, że problem pornografii dotyczy coraz 

młodszych dzieci. Możemy spotkać się z nim już w pierwszych klasach 

szkoły podstawowej, gdzie dzieci nie są w stanie emocjonalnie poradzić 

sobie z tym tematem Zdarza się, że ludzie postrzegają czystość jako 

słabość. Jakby była tylko zabieraniem wolności i korzystania z życia, 

nie postrzegają jej jako pięknej cnoty. W książce Miłość i 



5 
 

odpowiedzialność Karol Wojtyła napisał takie zdanie. “Czystość ma za 

zadanie wyzwalać miłość z postawy użycia”. No właśnie.  Dzięki 

czystości sfera seksualna nie jest odłączona od miłości.  Ona pomaga 

nam kształtować naszą godność oraz wyrażać szacunek do każdego 

człowieka, jako Dziecka Bożego. 

 

Aleksandra Bułatek 

 

    W dniu 18 października szkoły ponadpodstawowe w czerwonych 

strefach przeszły na tzw. nauczanie zdalne. Obecnie w taki sposób uczą 

się uczniowie wszystkich klas szkół podstawowych i 

ponadpodstawowych w całej Polsce. Jedyne placówki, które nauczają w 

tradycyjny sposób to przedszkola oraz szkoły specjalne w 

młodzieżowych ośrodkach wychowawczych i młodzieżowych 

ośrodkach socjoterapii.  Większość 

uczniów uważa, że nauczanie 

zdalne zostało poprawione 

względem nauczania prowadzonego 

w marcu tego roku. Twierdzą tak 

przez fakt tego, że zdecydowana 

większość nauczycieli prowadzi 

lekcje za pomocą kamerek oraz 

specjalnych programów do nauki. 

Poprawa warunków nauczania 

zdalnego nie zmienia faktu, iż uczniowie tęsknią za tradycyjną formą 

nauczania gdyż głównym atutem chodzenia do szkoły jest kontakt z 

rówieśnikami, którego teraz bardzo brakuje młodzieży. Wielu uczniów 

nie potrafi także uczyć się efektywnie przez komputer. Dla wielu 

nauczanie stacjonarne jest po prostu lepszą formą nauki oraz w 

nauczaniu zdalnym brakuje kontaktu z nauczycielem. Najbardziej przez 

nauczanie zdalne cierpią uczniowie klas 8 oraz klas maturalnych, 

których czekają dwa najważniejsze egzaminy w życiu. Długie siedzenie 

przed ekranem komputera również źle wpływa na uczniów a także jest 

to problem wielu pedagogów. Nauczyciele także uważają, iż nauczanie 

zdalne jest gorsze od nauczania zdalnego ze względu na to, że 
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uczniowie mają o wiele większe możliwości tzw. ściągania i bardzo 

często to wykorzystują. Każdy ma własne zdanie na temat nauczania na 

odległość, lecz nic nie zastąpi kontaktu „twarzą w twarz” oraz 

nauczania w szkołach.  

Justin Sowa  
 

W przyszłą niedzielę, 22 listopada, w Kościele 

Katolickim oprócz uroczystości Chrystusa Króla 

Wszechświata wypada także wspomnienie św. 

Cecylii - patronki muzyki kościelnej. Cecylia 

urodziła się na początku III wieku. Jako 

chrześcijanka złożyła ślub czystości. Pomimo 

zmuszenia jej do małżeństwa z poganinem 

Walerianem, nie tylko nie złamała ślubu, lecz 

jeszcze nawróciła swego męża i jego brata, 

Tyburcjusza. Z powodu wiary najpierw ścięto 

Waleriana i jego brata, a następnie aresztowano 

również Cecylię. Odmówiła ona oddania czci bożkom, została więc 

zamknięta w caldarium łaźni, a w piecu podgrzewającym wodę 

rozpalono jak największy ogień, by ją udusić. Ponieważ Cecylia 

przeżyła, postanowiono ją ściąć. Pomimo zadania przez oprawców 

trzech ciosów w szyję nie udało im się odciąć jej głowy - Cecylia 

zmarła dopiero po trzech dniach. Śmierć męczennicy datowana jest na 

230-231r. Święta Cecylia jest patronką chórzystów, lutników, muzyków 

kościelnych, organistów oraz zespołów wokalno-instrumentalnych. 

 

W dniu dzisiejszym w Kościele 

obchodzony jest Światowy Dzień 

Ubogich. To dzień miłości i solidarności 

z cierpiącymi z powodu biedy i 

niedostatku. Pandemia nie pozwala na 

zorganizowanie wydarzeń z udziałem 

dużej liczby osób, ale jednocześnie 

stwarza okazję, aby dostrzec 

konkretnego człowieka z jego szczególnymi potrzebami. Jałmużnik 
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Papieski, kard. Konrad Krajewski zauważa, że Jezus każdego dnia 

pomagał tym, których spotkał. Zaznacza, że Dzień Ubogich jest 

wezwaniem, aby każdy dzień był pełen miłości do drugiego człowieka, 

bo jeśli dziś nie będziemy dobrzy, to kiedy? "Na dzisiaj nasi biedni, ci 

którzy mieszkają w Rzymie, nie potrzebują jedzenia, ani ubrania. Żeby 

mogli skorzystać z noclegowni 

potrzebują natomiast testu, że nie są 

zarażeni i my te testy robimy już od 

kilku tygodni, bez nich nikt ich nie 

przyjmie. Codziennie wykonujemy 

prawie 50 testów. Nawet do szpitala nie 

można wejść jeśli ktoś nie ma 

zrobionego testu – podkreśla kard. 

Krajewski. – Rozdajemy też ubogim szczepionki. Lekarze mówią, że to 

jest bardzo potrzebne, żeby przynajmniej nie było objawów jednej z 

chorób, które występują zwykle jesienią i zimą, aby nie pojawiała się 

wysoka temperatura. Zakupiliśmy zatem szczepionki, o które dzisiaj jest 

bardzo trudno, nie ma ich we włoskich aptekach, dlatego ponad tysiąc 

sztuk sprowadziliśmy ze Szwajcarii i szczepimy wszystkich biednych, 

którzy tego sobie życzą: bezdomnych oraz tych, których nie stać na 

szczepionki i tych, którzy nie są ubezpieczeni. W zeszłym roku tego nie 

robiliśmy, bo nie było takiej potrzeby. W zależności od sytuacji trzeba 

myśleć o tym, jak pomóc drugiemu człowiekowi". 

 

Będący konsekwencją pandemii kryzys żywnościowy z ogromną siłą 

uderzył w wiele krajów na świecie. Caritas Internationalis alarmuje 

jednak, że postcovidowa fala głodu dopiero uderzy. Jej pierwszymi 

ofiarami będą dzieci. Watykańska dykasteria ds. Integralnego Rozwoju 

Człowieka monitoruje sytuację na świecie wykorzystując w tym celu 

system parafii i placówek misyjnych, które stoją na pierwszej linii 

pomocy żywnościowej. Z danych zebranych przez dykasterię wynika, 

że w ubiegłym roku chroniczne niedożywienie dotykało 690 mln osób. 

Koronawirus sprawia, że do końca bieżącego roku liczba ta wzrośnie o 

kolejne 130 mln. Jedną z głównych przyczyn tego stanu rzeczy jest 

utrata pracy z powodu koronawirusa, co sprawia, że rodzice nie są w 

stanie zadbać o najbardziej podstawowe potrzeby swoich dzieci. 
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 1 kg mięsa z piersi kurczaka 

 1 szklanka mąki pszennej 

 5 szklanek płatków kukurydzianych 

 2 jajka 

 1/4 szklanki mleka 

 1/2 łyżeczki papryki wędzonej 

 1/2 łyżeczki mielonego czosnku 

 1/2 łyżeczki czarnego pieprzu 

 1/2 łyżeczki soli 

3/4 szklanki sosu barbecue, 1/4 szklanki 

miodu, 1/4 szklanki keczupu

: 

Mięso z piersi kurczaka myjemy, oczyszczamy z błonek i kroimy w 

duże kawałki. Płatki kukurydziane miażdżymy na drobne kawałki. 

Mięso przekładamy do dużej miski, dodajemy do niej mąkę i dokładnie 

całość mieszamy tak, aby kurczak był dokładnie obtoczony mąką. W 

osobnej miseczce mieszamy jajka z mlekiem. W kolejnym naczyniu 

przygotowujemy panierkę: mieszamy płatki kukurydziane ze 

wszystkimi przyprawami. Panierujemy kurczaka. Obtoczone mąką 

mięso wkładamy po kolei do miseczki z mieszanką jajeczną, po czym 

panierujemy mieszanką płatków kukurydzianych z przyprawami. 

Układamy na blaszce do pieczenia, wyłożonej papierem. Kurczaka w 

kukurydzianej panierce pieczemy przez ok.18-20 minut w piekarniku 

nagrzanym do temperatury 200 stopni, w połowie czasu obracamy 

kawałki na drugą stronę, aby równomiernie się przypiekły. W 

międzyczasie przygotowujemy sos. Wszystkie składniki podgrzewamy 

w niewielkim garnku lub rondelku. Kurczaka wraz z sosem podajemy 

na gorąco, ewentualnie pozostawiamy osobno do wystygnięcia - danie 

jest świetną zimną przekąską na domowe przyjęcia. 

Przygotował Dominik Wiącek 

https://www.pieknowdomu.pl/pieknowdomu_tag/product/list/tagId/163/
https://www.pieknowdomu.pl/pieknowdomu_tag/product/list/tagId/104/
https://www.pieknowdomu.pl/wyposazenie-kuchni/blachy-i-formy-do-pieczenia/duze-formy-do-pieczenia-ciasta.html
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(Stronę przygotowały Wiktoria Zarzycka i Julia Bąk) 

 

Na dyskotece Jasio podchodzi do siedzącej przy stole dziewczynki i pyta:  

- Zatańczysz?  

- Tak, chętnie.  

- To dobrze, bo nie mam gdzie usiąść.  

 

Blondynka spóźnia się do pracy.  

Zdenerwowany szef dzwoni do niej i mówi:  

- Gdzie Ty jesteś?  

- Jadę do pracy, korek jest  

- A jak długi?  

- Nie wiem, bo jadę pierwsza. 

 

Na lekcji przyrody nauczycielka pyta:  

- Jasiu, co wiesz o jaskółkach?  

- To bardzo mądre ptaki. Odlatują, gdy tylko rozpoczyna się rok 

szkolny! 
 

Z całego serca polecamy film 

nie tylko dzieciom, ale dorosłym 

chrześcijanom. Świetne dialogi odzwierciedlające 

główne wydarzenia biblijne. Jest pokazane 

zmartwychwstanie, porażka diabła. Film daje wiele 

do myślenia. Jest to świetna okazja do wytłumaczenia 

dziecku na przykładzie bajki jak bardzo poświęcił się Jezus 

dla ludzi. Warto obejrzeć ten Film zamiast spędzać 

bezsensownie godziny przed komputerem.  
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Jak co roku Caritas Polska wraz ze stołeczną strażą miejską dotrze z 

pomocą do osób w kryzysie bezdomności przebywających poza 

schroniskami. Nieprzypadkowo inaugurację akcji organizacja ogłasza w 

związku z obchodzonym 15 listopada Światowym Dniem Ubogich. 

Ciepła, pożywna zupa, pieczywo, konserwy i inne, odpowiednio 

zabezpieczone produkty 

spożywcze, a także koce, 

skarpety i potrzebne podczas 

pandemii środki ochrony 

osobistej – to wszystko dostarczą 

osobom bezdomnym 

zamieszkującym działki, 

pustostany i inne tzw. miejsca 

niemieszkalne strażnicy miejscy we współpracy z Caritas Polska. 

Jesienno-zimowa akcja od kilku lat jest prowadzona w Warszawie. W 

innych miastach podobne inicjatywy podejmują diecezjalne Caritas. 

Możesz pomóc wysyłając smsa o treści „Zimno” na numer 722052 ( 

koszt smsa 2,46).  

Przeżywamy dziś ustanowiony przez Ojca św. Franciszka Światowy 

Dzień Ubogich. Bądźmy wrażliwi na potrzebujących oraz pomagajmy 

wszystkim, którzy ciepią z powodu biedy. (O godz. 17:30 zapraszamy 

na uroczyste nieszpory). 

W poniedziałek zapraszamy na całodzienną adorację Najświętszego 

Sakramentu.  

We wtorek w liturgii będziemy wspominać św. 

Elżbietę Węgierską, w środę bł. Karolinę Kózkówną, 

dziewicę i męczennicę, po Mszy św. wieczornej będzie 

nowenna do Matki Bożej Łaskawej – adoruje Róża św. 

Franciszka.  

W piątek w liturgii będziemy wspominać św. Rafała 

Kalinowskiego – kapłana, w sobotę dzień Ofiarowania 

NMP. 
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W przyszłą niedzielę przypada Uroczystość Jezusa 

Chrystusa Króla Wszechświata, na Mszy św. o godz. 

11:30 odmówimy Akt Poświęcenia Rodzaju 

Ludzkiego Najświętszemu Sercu Jezusowemu i 

zyskamy odpust zupełny. O godz. 17:30 zapraszamy 

na uroczyste nieszpory. 

W ostatnią niedzielę złożyliśmy 3860, 00 zł. na 

potrzeby naszej parafii, serdeczne dziękujemy – „Bóg 

zapłać”. 

W minionym tygodniu z naszej parafialnej wspólnoty odeszli do 

Pana: śp. Paulina MUSZ – ul. Studencka 2,  Maksymilian ROTTE – ul. 

Tetmajera 2, Ryszard JANISZCZAK – ul. 3 Maja 80 i Tadeusz 

SKWIRA – ul. Opalińskiego 9. Niech dobry Bóg przyjmie ich do swojej 

chwały. 
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